
21نفر درحادثه  ی سیل در استان فارس جان باختند 

غافلگیری مسئولان این بار در استهبان
    دستور وزیرکشور و معاون اول رئیس جمهور 
برای کمک هر چه سریع تر به مردم سیل زده 

آرمان ملی: سیل اخیر در استهبان استان فارس، خاطره تلخ 
سیل مرگبار شیراز را زنده کرد و در شرایطی که در فروردین آن 
سال، 21 نفر جانشان را از دست دادند، شمار کشته های سیل 
اخیر در استهبان به 20 نفر )تا لحظه تنظیم این گزارش( رسید. 
روز پنجشنبه حدود ساعت ۵ بعدازظهر بود که بارندگی شدید 
در منطقه رودبال ایج در بخش مرکزی استهبان و در فاصله 174 
کیلومتری شیراز منجر به وقوع سیل شد. تعدادی از افراد بومی 
یا گردشگران که برای تفریح به کنار رودخانه رفته بودند و در 
بستر رودخانه حضور داشتند به دلیل بالا آمدن آب رودخانه 
گرفتار سیلاب شدند و با افزایش شمار جانباختگان، تاکنون 20 
نفر جان خود را از دست داده و ۳ نفر هم مفقود شده اند.  بنا به 
گفته فرماندار استهبان: »سازمان هواشناسی آن طور که باید 
هشداری برای وقوع سیل نداده بود.« اما با بررسی اخبار در روز 
۳1 تیر، رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوا از وقوع بارش سنگین در ۵ استان جنوبی خبر داده بود و 
همان طور که صادق ضیائیان خبرداده بود: »تا پایان هفته جاری، 
استان های سیستان و بلوچستان، هرمزگان، کرمان، فارس و 
بخش هایی از بوشهر درگیر سیل و آبگرفتگی می شوند.« هر چند 
بنا به گفته وی در آن روز: »با توجه به اینکه نتایج پیش بینی های 
هواشناسی درباره میزان بارندگی در استان های مختلف در هفته 
آینده هنوز جمع بندی نشده است، ما هنوز هشداری درباره وقوع 
سیل صادر نکرده ایم« اما به  نظر می آید که هم مدیریت بحران 
در استان فارس و هم هواشناسی انتظار چنین بارندگی را در 
شروع هفته نداشتند و در انتظار بارندگی در آخر هفته بودند. 
با این حال، رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر 
گفته است: »بر اثر سیل روز گذشته در شهرستان های استهبان 
و نیریز، از پهنابه نیریز تا سد استهبان )حدود 40 کیلومتر(، ۸۹ 
نفر دچار حادثه شدند. وی با بیان اینکه وقوع سیل، بیش ترین 
خسارت و آسیب را در منطقه تفریحی امامزاده سلطان شهباز 
استهبان بر جای گذاشته است، افزود: امدادگران هلال احمر با 
حضور در منطقه حادثه دیده، 74 نفر را از محاصره سیلاب نجات 
دادند اما متأسفانه 20 نفر بر اثر این حادثه جان خود را از دست 

داده و ۸ نفر نیز مفقود شده اند. 
  ابراز همدردی وزیر کشور 

با خانواده های  در این شرایط وزیر کشور در پیامی 
مصیبت دیده در سیلاب اخیر استهبان استان فارس ابراز 
همدردی کرد. احمد وحیدی که از وقوع سیل بزرگ در استهبان 
استان فارس در تماس با محمد هادی ایمانیه استاندار فارس 
خواستار رسیدگی فوری و بسیج امکانات برای نجات مصدومان 
شده بود، مراتب تسلیت خود را به خانواده های مصیبت دیده در 
این سیلاب، ابراز کرد. وزیر کشور از استاندار فارس خواست: با 
بسیج ظرفیت های لازم، به روند امداد رسانی، شناسایی و یافتن 
مفقودان سرعت بخشند. همچنین معاون اول رئیس جمهور به 
استاندار فارس دستور داد: »خسارات وارد شده در سیل فارس 
در اسرع وقت جبران شود.« محمد مخبر در ادامه از استاندار 
فارس خواست تا با تشکیل کمیته ای با ترکیب مسئولان مربوطه، 
ضمن بررسی دقیق حادثه و تشخیص قصورات احتمالی، 
خسارات مالی و جانی وارده به مردم در اسرع وقت جبران شود. 
معاون اول رئیس جمهور در این تماس تلفنی بر ضرورت بسیج 
همه امکانات و ظرفیت ها جهت یافتن مفقودان و تسکین آلام 

داغدیدگان تأکید کرد. 

چرا دریاچه ارومیه به این وضع افتاد؟
در همه پدیدههای مربوط به آب دیدگاههای 
مختلفی وجود دارد. در رابطه با دریاچه ارومیه، 
دیدگاهی میگوید که خطای انسانی باعث این 
تغییرات در حوضه آب شده است که این دیدگاه 
به واقعیت نزدیک است. البته اگر به معنای خطا 
در عملکرد کلان انسانی روی حوضههای آبگیر 
باشد و نه پدیده تغییر اقلیم.۵0سد روی حوضه 
دریاچه ارومیه ساخته شده ، 4۵ هزار حلقه چاه 
مجاز و بین 22 تا 4۵ هزار حلقه چاه غیرمجاز 
در اطراف دریاچه وجود دارد که مخدوش بودن 
آمار چاههای غیرمجاز نشان میدهد چقدر با 
وضعیت نامشخصی روبه رو هستیم.در واقع 
خطای انسانی در عدم رعایت استانداردهای 
مصرف آبهای تجدیدپذیر، باعث بوجود آمدن 
این وضعیت شده است. عملا ورودیهای به 
حوضه دریاچه ارومیه در حال کاهش است، 
منابع زیرزمینی برداشت میشود و همه اینها 
صرف حوزههای اقتصادی میشود که ناپایدار 
است؛ مثل کشاورزی و صنعت.در باغهای این 
منطقه میوههایی مثل سیب تولید میشود 
و محصولات باغی که عملا نشان میدهد 
توسعه،توسعهای ناپایدار است و صنایعی که 
ایجاد میشود وابسته به محصولات باغی هستند 
و وقتی تولیدات باغی کاهش پیدا کند، توجیه 
وجود صنایعی که وابسته به اینهاست در منطقه 
بیمعنا خواهد شد.اگر همین الان 40 درصد 
از منابع آبی حوضه دریاچه ارومیه برداشت 
کنیم و 60درصد از منابع تجدیدپذیر آب آزاد 
باشد تاثیرات جدی منفی تغییر اقلیم روی 
حوضه دریاچه ارومیه نخواهد داشت اما طبق 
آمار منتشر شده در کشور ما الان 100 درصد 
منابع  آبی را به مصرف می رسانیم و سهمی 
را برای محیط های آبی قائل نیستیم. در این 
شرایط همه انگشت اشاره را سمت مدیریت 
آب در وزارت نیرو میگردانند در حالی که 
وزارت نیرو تامین کننده نیازهاست نه ایجاد 
کننده آن؛ وقتی تقاضایی برای وزارت نیرو 
میآید و در قوانین درج می شود دستگاه اجرایی 
مدیریت منابع آب موظف میشود برای تامین 
آب فعالیت کند.ساختاری وجود دارد که فکر 
میکنند توسعه، اشتغال و معیشت، فقط در گرو 
مصرف آب بیشتراست و فکر میکنند که مزیت 
عمده کشور ما، کشاورزی است!خیلی از مشاغل 
و معیشتها را براساس همین تفکر و نه بر پایه 
منابع آب موجود بنیان گذاشتهاند در حالی که 
ما نباید صادرات آب مجازی داشته باشیم.اگر 
جایی در کشورمان 10 تن گوجهفرنگی تولید 
میکنیم در دنیا با استفاده از تکنولوژی در 
همان مقدار زمین، صد تن گوجهفرنگی تولید 
میکنند؛ یعنی با مصرف کمتر از نیمی از آب، 
تولیدشان ده برابر می شود. پس  کشاورزی 
با تکنولوژی روز دنیا هم فاصله زیادی دارد 
.براساس اطلاعات آماری که به تازگی سازمان 
مدیریت و برنامهریزی با بررسی وضعیت استان 
آذربایجانغربی در سال ۹۸ انجام داده است 
نشان میدهد که 17 درصد تولید ناخالص 
داخلی آذربایجان غربی از کشاورزی بوده اما 
۸۹درصد آب مصرفی استان در این بخش است. 
یعنی به خاطر تولید حدود کمتر از ۵00میلیون 
دلار محصولات کشاورزی، 4 میلیارد و ۵1 
میلیون مترمکعب آب در آذربایجان غربی 

مصرف شده است.
  مزیت عمده کشور ما چیست؟

بزرگترین مزیت کشور ما ایجاد صنعت 
گردشگری است و همچنین ارائه تکنولوژیهای 

دانشبنیان ارزان قیمت که میتواند 
مزیت منطقه ای به کشور بدهد.
آذربایجان  های شرقی و غربی و 
کردستان که همجوار دریاچه 
ارومیه هستند با سه کشور 
ترکیه، ارمنستان و آذربایجان 
همسایه هستند و این مزیت 

منطقهای ایجاد میکند این کشورها به سرعت 
در حال توسعهسختافزاری و نرم افزاری و 
بازاری برای توسعه دانش هستند و ایران در 
این زمینه پیشرفت خوبی داشته و دانشمان 
در منطقه قابل انتقال است. از سوی دیگر 
مردم حاشیه دریاچه ارومیه بازرگانی بلدند 
و شناسایی بازارهای همسایگان و تامین آن 
بازارها از مزیتهای منطقه است. مطالعات 
آمایش سرزمینی آب محور به ما می گوید که 
چه معیشت های کم آب خواه را  می توان در هر 

منطقهایجاد کرد.
  در شرایط کنونی راه احیای دریاچه 

چیست؟
در مباحث سیاستگذاری چیزی فراموش 
کل  به  نیرو  وزارت  که  این  است  شده 
ساختارحکمرانی کشور یادآوری کند که باید 
بارگذاری از روی منابع آب برداشته شود تا 
امکان رهاسازی آب برای جایی مثل دریاچه 
ارومیهوجود داشته باشد اگر با این روش و با 
استانداردهایی که در دنیا انجام میشود پیش 
برویم و اگر مصرف 40درصدی داشته باشیم 
بسیاری از تالابهای کشور که متاثر از رفتارهای 
ما هستند پرآب شده و به حیات خود ادامه 
میدهند.تغییر نگاه به مساله معیشت و ایجاد 
شغلهایی با ظرفیت متفاوت از آب و کشاورزی 
در مناطق اثربخش در احیای دریاچه ها و 
تالاب ها و برچیدن بسیاری از سدهای منتهی به 
دریاچه ارومیه از  مهم ترین راههاست.همچنین 
نباید بخشی نگربه قضیه نگاه کرد. موضوع آب 
موضوعی میان بخشی و فرابخشی است کل تفکر 
و نگاه حاکم بر آب کشور باید تغییر کند همه 
وزارتخانهها باید مفاهیم سازگاری با کم آبی 
را وارد گفتمان غالب خودنمایند. حتی آموزش 
و پرورش در کتابهای درسی باید تغییرات 
اساسی ایجاد کرده و کودکان از همان سن با 
مفاهیم صرفه جویی در مصارف آب و مصرف 
بهینه آب آشنا شوند. کشور ما کشور پرآبی 
نیست. اگر این روند توسعه آب محور با همین 
تفکر پیش برود و اشتغال و معیشت را در گرو 
آب ببیند آب بیشتری مصرف  می کنیم و اوضاع 

بدتر میشود.
  محصولات غذایی چه میشود؟

امنیت غذایی به خودکفایی در تولید 
محصولات کشاورزی گره نخورده است. طبق 
آخرین تعریف سازمان به میزان اطمینان از 
تامین مواد غذایی برای مردم امنیت غذایی 
میگویند و این مسئله به میزان  تعاملات 
بینالمللی بستگی دارد.ژاپن علیرغم اینکه 
کشاورزی گسترده ای ندارد اما از کشورهایی 
است که بالاترین امنیت غذایی را دارد یا خیلی 
از محصولات کشاورزی در اروپا کشت نمیشود 
اما همیشه آن محصول در کشورشان با قیمت 
ثابت وجود دارد .به این میگویند امنیت غذایی.

در واقع ما باید خودمان را با وضعیت دریاچه 
انطباق بدهیم نه دریاچه با ما ولی در همین 
راستا گاهی مسائل ژئوپلیتیک بوجود میآید 
قرار است مرزهایمان را حفاظت کنیم و نیاز 
به حضور مردم به عنوان مرزبانان هست و لازم 
است برای تامین آب شرب سد ساخته شود تا 
جایی آباد شود. مردم آنجا زندگی و فعالیت کنند 
که در این صورت شرایط 
متفاوتی ایجاد می 
گرد.تجربه باستانی 
سدسازی در ایران 
نشان میدهد که 
آدمها خودشان را 
با طبیعت 

انطباق داده بودند.تراز سد باستانی کریت در 
طبس بسیار کوتاه  تر از سدی است که ساخته 
شده آنها تکنیکش را داشتند اما خودشان را 
با آورد مطمئن رودخانه انطباق داده بودند. 
مخازن خیلی از سدهایی که در کشور ساخته 
میشود پر نمیشود وزیر اسبق نیرو آقای 
چیتچیان اعلام کرد که حدود 70 میلیارد 
مترمکعب مخزن سد  ساخته ایم که فقط حدود 
۵0 میلیارد مترمکعبش پر میشود. این نشان 
میدهد ما نگاه صحیحی نداشتیم .خودمان را با 
گرمایش زمین و تغییر اقلیم و تصمیمات جهانی 
کنوانسیون ها مرتبط انطباق ندادیم، علم را 
و شرایط اقلیم زمین را ندیدیم .هزینه اضافی 
کردیم.ما حسابداری آب نداریم، مطالعات ردپای 
آب را انجام نداده ایم، اقتصاد بازرگانی کشاورزی 
تدوین شده که بر مبنای کشت الگوی کشت کم 
آبخواه بازار پسند دارای مزیت باشد نداریم و 
اینها نشان میدهد  برنامه مدونی در بازرگانی و 
اقتصاد بازار محصولات کشاورزی و عدم تدوین 
مزیتهای نسبی در کشور ما وجود ندارد. که 
یکروز قیمت هویج و گوجه و پیاز و سیب زمینی 
و... سر به فلک می کشد و روزی برای کشاورز به 
صرفه نیست که این محصولات را از روی زمین 

به بازار برساند.
  آیا طرح انتقال آب میتواند مزیت 

ایجاد کند؟
خیر چون این یک توسعه ناپایدار است و 
هزینههای کمرشکنی خواهد داشت. آب را از 
کدام نقطه به کجا ببریم؟ انحراف آب از جاهای 
دیگر درست نیست هر منطقه اکوسیستمی 
دارد که آب خودش را میخواهد، طبیعت آن 
را بیخود ایجاد نکرده و آب باید همانجا بماند.

میآیند سد میزنند، آب مصرف میکنند، بعد 
که آب کم شد تونل میزنند و از یک منطقه دیگر 
آب میآورند درحالی که تجربههای جهانی و 
منطقهای و تحقیقات بسیار زیادی به صورت 
مکتوب وجود دارد که نشان میدهد در طرح 
های انتقال، آب از هر منطقهای رد شود تقاضای 
آب هم برای کشاورزی و صنعت به وجود 
میآید.همین الان قبل از اجرای طرح انتقال 
آب زاب به دریاچه ارومیه برخی از نمایندگان از 
شهرستانها خواسته اند حالا که آب را از منطقه 
ما رد میکنید باید برای زمینهای کشاورزی 
منطقه آب بدهید. در انتقال آب از سرشاخه های 
رودخانه دز از الیگودرز به قمرود اول قرار بود 
آب برای شرب شهر قم انتقال پیدا کند. کم کم 
تخصیص بهصنایع آب بر به پروژه تحمیل شد 
که در مناطق کویری توسعه صنایع آب بر ایجاد 
شود.پس مزیتی برای منطقه نخواهد بود و در 
سیکل معیوب قرار میگیرید. در سیکل معیوب 
آب بیشتری مصرف میکنید و باز منطقه خشک 
میشود، ریزگرد میآید، رطوبت هوا کاهش 
پیدا میکند و در نتیجه بارندگی همکاهش 
خواهد یافت خب آبی نیست که بخواهی باغ 
داشته باشی و باغی نیست که صنایع وابسته 
و کارخانه داشته باشی در نتیجه باغ میشود 
کارخانه تولید زغالمیشود! جهرم فارس؛ چوب 
زغال درخت لیمو از تمام باغهای لیموی جهرم 
است که در اثر افت آبهای زیرزمینی خشک 
شده است چند وقت دیگر زغال چوب سیب 
در آذربایجان زیاد خواهد شد و تولیدات هم 
که پایین بیاید میشود مانند خوزستان که  
برخی یا در حال مهاجرتند یا به فکر مهاجرت.

حیات و ممات دریاچه ارومیه بسته به تصمیم 
در حکمرانی کلان دارد که بر مدیریت منابع آب 
هم موثر است اگر همین روند ادامه یابد دریاچه 
ارومیه خشک خواهد شد و ادامه این روند مرگ 
سرزمینی را بدنبال دارد نه امکان توسعه ای 
دیگر! پس نباید مرگ دریاچه ارومیه را پذیرفت.
  نمیمیرد، یعنی در هر حال امکان احیا 

وجود دارد؟
رهایش  اگر  که  داده  نشان  طبعیت 
کنی دوباره خودش را بازسازی میکند و 
اکوسیستم جدید دیگری شکل میگیرد.

وقتی جاده میسازیم گاهی یک بخشی از کوه 
را برای استفاده مقطعی برش میدهیم و بعد 
رهایش میکنیم چند سال بعد که برگردیم 
میبینیم کوه خودش را بازسازی کرده، خاک 
ریخته و گیاه ها درآمدند البته رفتار طبیعت 
کند است ولی اگر در تاریخ زمین بگذاریم 
اینها لحظهای بیش نیستندنمیشود بگویی 
دریاچه مرد. مرگ دریاچه یعنی مرگ خیلی 
از مشاغل و مناطق جمیعت 2.۵ میلیون نفری 
استانهای اطراف دریاچه زندگی میکنند. 
نباید اجازه داد این اتفاق بیفتد مفهوم ساده ای 
نیست مفهوم مرگ سرزمین است هنوز اتفاق 
نیفتاده و با تغییر راهبردی میشود احیا کرد. 
نباید پذیرفت.پذیرش همچین چیزی ادامه 
روند خشکسالی در کل کشور است نباید 
اجازه بدهند این روند ادامه پیدا کند. باید 
ساختارها عوض شود هم تفکر حاکم بر مسئله 
آب و هم سازمانها هم مشکل اشتغال در 
کشور.گریزی از احیا نیست مسیر احیا اشتباه 
بوده است! والان اگر مصرف بی رویه آب را 
رها کنند و یا متعادل مصرف شود دریاچه 

احیا میشود.

9اجتماعی سال پنجم
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روی خط آرمان ملی

             88760176                                              
وام فرزند آوری

بعد از تولد فرزند دوم، در راستای مصوبات افزایش 
جمعیت کشور درخواست وام 40 میلیونی از بانک دادیم 
باوجود اینکه پرونده تکمیل شده است حدود یک ماه و نیم 
است که اقدامی انجام نداده اند و وامی برای من واریز نشده 
است. از مسئولان تقاضا داریم که اگر قرار است وامی برای 

من و امثال من واریز شود هر چه سریع تر اقدام کنند. 
کمیلی از تهران 

کارت واکسن دیجیتال
سامانه صدور کارت واکسن دیجیتال با مشکل مواجه 
است و کد تایید ارسال نمی کند برای سفر به این کارت نیاز 
داریم لطفا سری به این سامانه بزنید تا مشکلات ما حل شود 

و بتوانیم کارت واکسن را دریافت کنیم. 
یک شهروند از اهواز

بازبینی اطلاعات خانوار
درمورد یارانه و بازبینی اطلاعات خانوار بازنگری شود. 
برخی ازمردم که فرزند یارانه بگیر و متاهل یا مجرد و درآمد 
مستقل دارد و تفکیک وی نیز میسر نشده یا فردی خودرویی 
را به فروش رسانده که درسامانه رفاه حذف نشده است و 
اینکه صددرصد وام های دریافتی خانوار که در دهک بندی و 
گردش مالی جزو سرپرست خانوار قرار گرفته است باید در 
سامانه ثبت شود تا بدانند که چقدر از حقوق دریافتی یارانه 

بگیر قسط های وام داده می شود. 
کاظمی از تهران 

محدودیت دارویی
محدودیت هایی برای دریافت دارو از طریق بیمه تامین 
اجتماعی جدیدا اعمال شده است که جای تعجب است مثلا 
داروی سینوریتا مخصوص بیماران دیابت که قبلا طبق 
نسخه پزشک و برای مصرف دو یا سه ماهه به تعداد 60 تا 
12۹ عدد به بیماران داده می شد با اعمال محدودیت تامین 
اجتماعی به ۳0 عدد کاهش پیدا کرد. یعنی هر ماه باید به 
دکتر برویم و درخواست دارو کنیم چرا مسئولان فکری 
اساسی برای این موضوع نمی کنند این کار واقعا برای ما 

هزینه بر است. 
اسدی از تهران 

گــزارش کــوتاه

آرمان ملی - نفیسه مجیدی زاده: »۹۵درصد از آب دریاچه ارومیه خشک شده است«؛ این 
آخرین خبری است که از حال دریاچه بیمار داریم. امیرعباس جعفری، مدیر کل مدیریت 
بحران آذربایجان غربی با اعلام این خبر میگوید:» از دو دهه گذشته، هرسال به طور 
متوسط 40 سانتیمتر از ارتفاع دریاچه ارومیه کاسته شده است.«پرویز کردوانی، پدر 
کویرشناسی ایران سال ۹3 گفت:» دریاچه ارومیه مرده و هرگز احیا نمیشود.« او بنیانگذار 
دانشگاه کشاورزی ارومیه در سال 134۵ بود. کردوانی با اینکه عاشق این دریاچه بود 8 

سال قبل گفت: مخارج احیای دریاچه را بگذارید برای توسعه دیگری در منطقه!  

اعلام زمان آغاز تدریس 
زبان فرانسه در مدارس 

مراکز  و  مدارس  سازمان  رئیس 
غیردولتی وزارت آموزش و پرورش 
درباره زمان آغاز تدریس زبان فرانسه 
در مدارس توضیح داد. محمودزاده 
افزود: آماری که از استان ها و مدارسی که 
علاقه مند هستند اعلام کردیم و لیست 
آن را به سازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزشی داده ایم، انشاا... دنبال آن هستیم 
که برنامه ها و کتاب درسی برای این اتفاق 
هر چه سریع تر به مدارس اعلام شود. 
احساس ما این است که به امید خدا و 
با توجه به قولی که داده ایم از مهر امسال 
این اتفاق عملی شود. او درباره تاثیر 
معدل در کنکور 1402 دانش آموزان 
بر  قرار  قانون  این  با تصویب  گفت: 
این نیست که هر مدرسه با نظر خود 
امتحانات را برگزار کند و اگر این باشد که 
بسیار اتفاق بدی خواهد افتاد. مدارس در 
نمرات تاثیرگذار نیستند و حتی مدارس 
برگزارکننده آزمون ها نخواهند بود و 
تمامی این موضوعات فکر خواهد شد و 

برای آن برنامه ریزی خواهد شد. 

 جاده هراز تا چهارشنبه 
مسدود است

ایرنا: رئیس پلیس راه مازندران از مسدود 
شدن جاده هراز از دیروز شنبه اول تا روز 
سه شنبه چهارم مردادماه جاری خبرداد. 
سرهنگ یدا... جهان تاب گفت: جاده هراز به 
علت انجام عملیات کارگاه جاده ای مهم در 
محدوده بلبل خان، به مدت چهار روز و به 
صورت 24 ساعته بر روی خودروهای عبوری 
بسته است. وی افزود که تردد خودروها در 
این مدت از محورهای جایگزین چالوس و 

فیروزکوه امکان پذیر است. 

 جزئیات آخرین مصوبات 
ستاد ملی کرونا

آرمان ملی: سخنگوی ستاد ملی کرونا 
درباره آخرین جزئیات و مصوبات جلسه 
ستاد ملی کرونا اعلام کرد: »نکاتی از آخرین 
جلسه ستاد ملی کرونا در تاریخ اول مردادماه 
1401« عباس شیراوژن در پیامی توییتری 
نوشت: »1. همچون بیشتر نقاط دنیا، شاهد 
  BA ۵ روند افزایشی ابتلا به کرونا با زیرسویه
هستیم که ما مسئولان و عموم مردم باید 
مراقب باشیم با عادی انگاری ها، این روند 
شتاب بیشتری نگیرد. 2. تاکید بر استفاده 
الزامی از  ماسک در هواپیماها، قطار و مترو، 
اتوبوس ها و همچنین در اماکن زیارتی و 
هیات های مذهبی. ۳. فعال تر شدن طرح 
شهید سلیمانی با همکاری بسیج مستضعفین 
که به غربالگری و  پیشگیری توجه خاص دارد. 
4. مردم عزیز نسبت به تزریق نوبت  یادآور 
واکسن پس از 6 ماه از نوبت های قبلی اقدام 
نمایند. ۵. مراکز تزریق  واکسن باید فعال تر 
شوند.  مراقبت های بهداشتی مرزی هم باید 

با جدیت بیشتر دنبال شود.«

افزایش درگیری شهرها با کرونا
هیات  عضو  و  اپیدمیولوژیست  یک   
علمی انستیتو پاستور ایران با اشاره به 
تغییر رنگ بندی های کرونایی در استان ها 
و شهرهای مختلف کشور گفت: متأسفانه 
پس از چند ماه، رنگ بندی های قرمز مجددا 
به کشور بازگشته است. احسان مصطفوی 
افزود: طبق بررسی های انستیتو پاستور 
ایران، زیرگونه BA 2 تا خرداد ماه زیرگونه 
 BA ۵ غالب بود، اما از اوایل تیرماه زیرگونه
زیرگونه غالب شده که مهم ترین خصوصیت 
آن سرایت پذیری بالا و تظاهرات بالینی نسبتا 
خفیف تر و متفاوت از قبل است. درگیری 
ریوی در BA ۵ کمتر است و علائم آن بیشتر 
به صورت گلودرد، آبریزش بینی، بدن درد و 

اختلالات گوارشی نمود پیدا می کند. 

 خشک شدن درختان 
در خیابان ولیعصر

ایسنا: عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای شهر تهران به خشک شدن تعدادی 
از درختان خیابان ولیعصر)عج( که فیلم آن 
در فضای مجازی منتشر شده واکنش نشان 
داد. ناصر امانی افزود: در مورد خشکاندن 
درختان چنار توسط یک ملک نوساز در خیابان 
ولیعصر تقاطع محمودیه باید بگویم که براساس 
گزارشی که از شهرداری منطقه دریافت کردیم 
تعداد 10 اصله درخت در سال های گذشته و 
در حین عملیات ساختمانی خشک شده است. 
بررسی ها نشان داده که کمیسیون ماده 7 در 
حال صدور رأی جریمه با بالاترین ضریب 
است، ضمن این که ملک مذکور فاقد پروانه 
بوده و تا تعیین تکلیف درختان خشک شده و 
پرداخت جرائم مربوطه هیچ گونه پایان کاری 

برای آن صادر نخواهد شد. 

 ادامه آواربرداری
 معدن ریزش کرده

ایسنا: مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
عملیات  روز  سومین  از  کرمان  استان 
امدادرسانی حادثه ریزش معدن کروم چیل آباد 
در ارزوئیه خبر داد. رضا فلاح با اشاره به شرایط 
جوی ناپایدار، بارندگی های شدید فصلی، 
گرمای طاقت فرسای 47 درجه سانتیگراد 
افزود: ریزش های مکرر دیواره های معدن 
متأسفانه عملیات جست وجو را دشوار کرده 
است. وی با بیان اینکه نیروهای امدادی 
همچنان با استفاده از امکانات تخصصی در 
جست وجوی دومین جسد محبوس شده 
هستند، تصریح کرد: در عملیات امروز 4 تیم 
امدادی شامل تیم های جست وجو در آوار، 
آنست و واکنش سریع در منطقه حضور دارند. 

انتشار نسخه الکترونیکی 
کتاب های درسی 

 )PDF آرمان ملی: فایل الکترونیکی )
کتاب های درسی سال تحصیلی -1402 
1401 در پایگاه کتاب های درسی سازمان 
منتشر  آموزشی  برنامه ریزی  و  پژوهش 
شد و در اختیار علاقه مندان قرار گرفت. 
دانش آموزان، معلمان، دبیران، کارشناسان 
 )PDF( و والدین می توانند فایل الکترونیکی
کتاب های درسی سال تحصیلی -1402 
1401 را از پایگاه کتاب های درسی به نشانی 
CHAP. SCH. IR به صورت رایگان دریافت 

و استفاده نمایند. 

...برای احیا، رهایش کنید
    نباید مرگ دریاچه ارومیه را پذیرفت    گریزی از احیا نیست، مسیر احیا اشتباه بوده است

»گشت بارداری«
وجود ندارد

از  بهداشت  وزارت  سخنگوی   
راه اندازی سامانه ملی »باروری سالم« 
خدمات  هوشمندسازی  باهدف 
بهداشتی-  درمانی حوزه سلامت 
مادران باردار و درمان ناباروری خبرداد 
گشت  عنوان  تحت  چیزی  وگفت: 
بارداری درمراکز بهداشتی ودرمانی 
وجود ندارد وکلیه خدمات ازطریق 
سامانه یکپارچه باروری سالم ارائه 
اشاره  با  می شود. پدرام پاک آیین 
به اجرای ماده ۵4 قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت توسط وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
افزود: این وزارتخانه برای حمایت از 
سلامت مادر باردار، ارتقای مراقبت های 
بهداشتی در دوران بارداری، زایمان 
خدمات  هوشمندسازی  و  ایمن 
بهداشتی درمانی حوزه سلامت مادران 
اقدام به راه اندازی سامانه ای ملی و 
یکپارچه کرده است. در این سامانه، 
اطلاعات مادران باردار و همین طور 
افراد نابارور و خدماتی که مراکز 
بهداشتی، درمانی، آزمایشگاه ها، مراکز 
درمان ناباروری و مراکز تصویربرداری 
در بخش دولتی و خصوصی به اشخاص 
ارائه می کنند، ثبت و ارزیابی می شود. 

 راه اندازی مرکز  حمیدرضاخدابخشی ،فعال محیط زیست:
آسیب دیدگان اجتماعی 

شهردار تهران از در دستورکار قرار 
گرفتن ساخت یک مجموعه ای ۳ هزار 
تختخوابی برای آسیب دیدگان اجتماعی 
در شرق تهران خبر داد. علیرضا زاکانی 
بیان کرد: مدیریت شهری، خدمت را از 
محروم ترین افراد شهر آغاز کرده است. 
مجموعه های مختلف درخصوص خدمت 
رسانی افزایش ظرفیت داده اند تا در شهر 
تهران و سپس استان تهران ظرفیت 
ویژه ای ایجاد شود. درحال حاضر 2 هزار 
تخت به مجموعه هزار تختی اضافه شده 
است که درمجموع برابر با ۳ هزار تخت 
می شود، همچنین اقدام دیگری در 
دستورکار قرار گرفته تا در شرق تهران 
مجموعه ای ۳ هزار تخت خوابی مهیا 
شود. این اقدامات گوشه ای از خدماتی  
14 دستگاه درحال انجام  است که 
آن هستند. درحال حاضر گام بسیار 
بلندی توسط این 14دستگاه برداشته 
شده است، هفت ماه از تشکیل قرارگاه 
اجتماعی می گذرد و امیدوارم که در شش 
ماه دوم عمر قرارگاه، این پرونده بسته 
شود و با مشارکت شهروندان زمینه رشد 

و تعالی این افراد فراهم شود. 

کــوتـاه


